
                          Protokół z XVII sesji
  Rady Miasta Torunia

                  z 19 listopada 2015 roku

XVII sesja Rady Miasta Torunia odbyła się 19 listopada  2015 roku w sali  nr 33 im.
Mikołaja Kopernika Urzędu Miasta Torunia.

I. Otwarcie sesji. 

p.  M.  Czyżniewski –  otworzył  XVII  sesję  Rady  Miasta  Torunia.  Powitał  radnych  
i przybyłych gości. 

II. Przyjęcie protokołu XVI sesji: protokół przyjęto bez uwag.

III. Informacje Przewodniczącego Rady. 

p. M. Czyżniewski – poinformował, że:

1. Zakończyły się konsultacje społeczne w sprawie przyjęcia dokumentu Planu gospodarki
niskoemisyjnej Gminy Miasta Toruń na lata 2015 – 2020. Szczegółowy raport otrzymali
Państwo drogą elektroniczną.

2. W  dniu  30  października  br.  przekazałem  Komisarzowi  Wyborczemu  zrzeczenia  się
mandatów naszych radnych/posłów,  w konsekwencji  w dniu  4  listopada br.  Komisarz
Wyborczy stwierdził wygaśnięcie mandatów radnych: Iwony Michałek, Joanny Scheuring
- Wielgus, Arkadiusza Myrchy. Obecnie Komisarz prowadzi dalsze działania zmierzające
do  wydania  postanowienia  o  wstąpieniu  nowych  radnych  w  miejsce  wygaszonych
mandatów. Ślubowanie nowych radnych zaplanowane jest na następną sesję 17 grudnia br.

3. Trwają przygotowania do uroczystej sesji Rady Miasta, która odbędzie się 30 grudnia  
o godz. 14.00, po raz pierwszy w nowym obiekcie na Jordankach.

IV. Informacje Prezydenta Miasta: 

p. M. Zaleski –  zgodnie z § 27 ust. 5 statutu Gminy Miasta Toruń przedstawił informacje
dotyczące zdarzeń ważnych dla miasta, które miały miejsce od ostatniego posiedzenia rady
miasta:

ŚWIĘTA, UROCZYSTOŚCI

1 listopada br., podczas Dnia Wszystkich Świętych odbyła się doroczna, XIII już kwesta
na  cmentarzu  św.  Jerzego,  podczas  której  udało  się  zebrać  kwotę  15.200  zł. 
Celem  tegorocznej  zbiórki  była  renowacja  nagrobka  Adolfa  Legiejko.  

8 listopada br. ulicami Starego Miasta przeszedł Marsz Wszystkich Świętych.

W  dniach  10-13  listopada  br.  uczciliśmy  97.  rocznicę  odzyskania  niepodległości:
- 9 listopada br. -  spotkanie Prezydenta Miasta z przedstawicielami toruńskich organizacji
kombatanckich w Dworze Artusa,

- 10 listopada br. -  na Cmentarzu Komunalnym nr 1: złożenie kwiatów pod Obeliskiem Ku
Czci Poległych w latach 1918 – 1921, odsłonięcie nagrobka Jakuba Suleckiego; na dziedzińcu
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Ratusza  Staromiejskiego  -  otwarcie  wystawy  „As  toruńskiego  lotnictwa.  Służbę  Polsce
rozpoczął w Toruniu. 100-lecie urodzin gen. bryg. pil. Stanisława Skalskiego”; Koncert pieśni
patriotycznych podczas przemarszu ulicami Starego Miasta w wykonaniu chóru ZS nr 16;  
w Auli UMK „Kujawsko - Pomorskie Śpiewanie z Gwiazdami”;

-  Sztafetowe  Biegi  Przełajowe  uczniów  toruńskich  szkół  z  okazji  Narodowego  Święta
Niepodległości  w  lasku  bielańskim  (inauguracja  –  złożenie  kwiatów  pod  pomnikiem
Marszałka J. Piłsudskiego przez delegację ZS nr 31 oraz przedstawicieli władz miasta),

-  11  listopada  br.  -  złożenie  kwiatów  pod  pomnikiem  gen.  Józefa  Hallera,  Uroczysta  
Msza św. w intencji Ojczyzny w Kościele Garnizonowym, przemarsz ulicami Starego Miasta 
i uroczystość patriotyczna  pod pomnik Marszałka Józefa Piłsudskiego, Piknik Historyczny na
Rynku Staromiejskim,  koncert „Wall Show” w Auli UMK,

- 13 listopada br.  – Koncert Polski w Dworze Artusa.

W dniach 12-13 listopada br., z okazji 25-lecia działalności Fundacji Generał Elżbiety
Zawackiej,  odbył  się  I  Kongres  Historyków  Konspiracji  Niepodległościowej. 
Tematem spotkania było "25 lat niezależnych badań nad działalnością konspiracyjną 1939-
1945.  Ludzie,  instytucje  i  wydarzenia" Obrady poprzedziło  złożenie  kwiatów na  grobie  
gen. prof. Elżbiety Zawackiej na cmentarzu św. Jerzego.

16  listopada  br.  jubileusz  65-lecia  obchodził  Teatr  Lalek  „Zaczarowany  Świat”.
Z okazji jubileuszu teatr zaprezentował premierowy spektakl „Baśń o dzielnym ołowianym
żołnierzyku”,  a  przedstawiciel  władz  miasta  przekazał  dyrekcji  placówki  gratulacje.

17 listopada br. nastąpiło oficjalne, uroczyste otwarcie nowej siedziby Zespołu Szkół  
nr 26 przy ul. Fałata. 

WYDARZENIA  

Wydarzenia kulturalne (wybrane):

- do 22 listopada br. (od 7 października br.) trwa Forte Artus Festival,

- 4 listopada br.  w Dworze Artusa  XIV koncert towarzyski – Marek Wakarecy in memoriam,

- 7 listopada br. w Dwór Artusa Recital fortepianowy Erica Lu, laureata IV nagrody XVII
Międzynarodowego Konkursu Pianistycznego im. F. Chopina,
- 11 listopada br. koncert “The Wall Show” w Auli UMK z okazji Dnia Niepodległości,

- 13 listopada br. w Dworze Artusa recital fortepianowy Szymona Nehringa,

- 15 listopada br. w siedzibie Fundacji Tumult wernisaż wystawy fotografii Sandro Millera pt.
„Malkovich, Malkovich, Malkovich: Hołd dla mistrzów fotografii”,
-16 listopada br. w Centrum Sztuki Współczesnej wernisaż wystawy EXPOSED - wystawa
fotografii Bryana Adamsa (z udziałem artysty).

Wydarzenia sportowe i turystyczne (wybrane):

- 4 listopada br. w Międzynarodowym Centrum Spotkań Młodzieży uroczyste podsumowanie 
XXI  Międzynarodowego  Zlotu  Miłośników  Citroena  2CV,
-  7  listopada  br.  w  Arenie  Toruń  -  Mistrzostwa  Polski  Karate  Shotokan,
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-  7  listopada  br.  Rowerowa  Masa  Krytyczna,  z  hasłem  przewodnim  tegorocznej  edycji:
Rowerzysto  –  bądź  widoczny”,
- 7  listopada  br.  mecz  14  kolejki,  Elana  Toruń  vs.  Start  Warlubie,
-  10  listopada  br.  sztafetowe  biegi  przełajowe  z  okazji  Święta  Niepodległości  w ramach
Toruńskiej  Olimpiady  Przedszkoli  i  Szkół  w  Lasku  Bielańskim  (obok  Areny  Toruń),
- 13 listopada br. na pływalni MOSiR przy ul. Bażyńskich, zawody pływackie „Pływam na
medal”,
-  13  listopada  br.  mecz  Nesta  Mires  Toruń  vs.  SMS  U20  Sosnowiec,
-  14  listopada  br.  mecz  Budowlani  Toruń  vs.  Sokołów  SA  NIKE  Węgrów,
-  14  listopada  br.  mecz  Energa  Toruń  vs.  Wisła  Can-Pac  Kraków,
- 17 listopada br.  mecz tenisa stołowego 7 kolejki superligi, KST Energa Manekin vs. LKS
Odra KGHM Metraco Roeben Miękinia.

Inne wydarzenia (wybrane):
- 6-7 listopada br. XXI Colloquia Torunensia (m.in. 7 listopada br. dyskusja „Spór  o media 
w  Polsce”  w  Sali  Mieszczańskiej  Ratusza  Staromiejskiego),
- 7-8 listopada br. – Drugie Urodziny Młyna Wiedzy (liczne atrakcje przygotowane przez
placówkę:  pokazy  laserowe,  wystawy,  warsztaty).

NAGRODY, WYRÓŻNIENIA

Hospicjum Światło otrzymało statuetkę SUPERMEDICUS 2015 za poziom oferowanych
usług,  ich  dostępność  oraz  jakość,  a  także  bezpieczeństwo  pacjentów.
Nagroda została przyznana w ogólnopolskim konkursie organizowanym przez Warszawską
Izbę Przedsiębiorców dla placówek, firm i osób z branży medycznej. Była to już druga edycja
konkursu.  Do plebiscytu  zostało  nominowanych ponad  50 firm i  placówek medycznych  
z całej Polski.

KOMUNIKACJA SPOŁECZNA

Konsultacje społeczne

-  3 listopada br.  zakończyły się konsultacje społeczne na temat zagospodarowania skweru
przy ul. Chopina. Trwa opracowanie raportu z konsultacji oraz projektu zagospodarowania
terenu, uwzględniającego uwagi uczestników konsultacji,

- w związku z obszernym zakresem „Aktualizacji założeń do planu zaopatrzenia w ciepło,
energię elektryczną i  paliwa gazowe dla obszaru Miasta Torunia" oraz istotnymi  zapisami
dotyczącymi mieszkańców i przedsiębiorstw, konsultacje społeczne zostały wydłużone do 
3 grudnia br.  27 listopada br. w budynku przy ul. Wały Gen. Sikorskiego 8 (sala 33, godz.
14.00)  odbędzie  się  spotkanie  konsultacyjne,  na  które  w  sposób  szczególny  zaproszeni
zostaną  przedstawiciele  spółdzielni  i  wspólnot  mieszkaniowych,
- od 18 listopada br. (do 11 grudnia br.) trwają konsultacje społeczne na temat urządzenia
punktu  widokowego  w  Kaszczorku,  przy  ul.  Przyjaciół  (wniosek  do  budżetu
partycypacyjnego na 2016 r.).

10 listopada br. została powołana Rada Społeczna ds. Konsultacji Społecznych na lata
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2015-2017,   w  skład  której  weszli  radni  RMT,  przedstawiciele  toruńskich  organizacji
pozarządowych,  mieszkańcy  oraz  urzędnicy.  Jednym  z  pierwszych  zadań  rady  będzie
zapoznanie się z propozycjami tematów konsultacji społecznych, jakie wpłynęły w otwartym
naborze  na  2016 r.  Efektem pracy rady będzie  stworzenie  planu konsultacji  społecznych,
który zostanie przedstawiony do decyzji Rady Miasta Torunia.

Do 23 listopada br. trwa nabór kandydatów do Powiatowej Społecznej Rady do Spraw
Osób Niepełnosprawnych na lata 2016-2019.

Rada składać się  będzie z  5  osób,  a  jej  kadencja trwa 4 lata.  Do jej  zadań należy m.in.
inspirowanie  przedsięwzięć  zmierzających  do  integracji  zawodowej  i  społecznej  osób
niepełnosprawnych,  realizacji  praw  osób  niepełnosprawnych  oraz  opiniowanie  projektów
uchwał i programów przyjmowanych przez Radę Miasta Torunia pod kątem ich skutków dla
osób niepełnosprawnych. Kandydatów do rady mogą zgłaszać  organizacje pozarządowe
działające na terenie miasta Torunia. 

INNE INFORMACJE

Od 1 stycznia 2016 r., przez pięć dni w tygodniu, będzie można korzystać w Toruniu  
z bezpłatnej pomocy prawnej.

Punkty bezpłatnej pomocy prawnej będą prowadzone w czterech miejscach (przy ul. Wały
Gen. Sikorskiego 10, ul. Grudziądzkiej 126b, ul. Poznańskiej 52 oraz ul. Dziewulskiego 38), 
a  pomoc  realizowana  będzie  przez  korporacje  prawnicze  oraz  partnerów  pozyskanych  
wśród organizacji  pozarządowych. Porady będą  udzielane  w zakresie  prawa pracy,  spraw
administracyjnych,  prawa  podatkowego,  ubezpieczenia  społecznego,  spraw  karnych,
cywilnych i rodzinnych oraz przygotowania do rozpoczęcia działalności gospodarczej.

16  listopada  br.  odbyła  się  uroczysta  inauguracja  budowy  nowej  elektrociepłowni
gazowej  dla  miasta  przy  ul.  Ceramicznej  6.  W  uroczystościach   (podpisania  aktu
erekcyjnego i wmurowaniu kamienia węgielnego) wzięli udział przedstawiciele władz miasta.
Spotkanie  z  przedstawicielami  Zarządu  EDF Polska  było  też  okazją  do  złożenia  przez
władze miasta kondolencji z powodu tragicznych wydarzeń we Francji 13 listopada br. 

 p. M. Zaleski – poinformował o wydarzeniach, które odbędą się do sesji 17 grudnia 2015 r.

1. Dziś,  na godzinę 10.30 Oddział Toruński Stowarzyszenia Elektryków Polskich zaprasza
na  uroczystość  odsłonięcia  tablicy  pamiątkowej  poświęconej  profesorowi  Alfonsowi
Hoffmannowi, zlokalizowanej na fasadzie kamienicy przy ul. Łaziennej 19 (w 1921 roku
działała w tym miejscu restauracja „Pod Lwem”, w której z inicjatywy profesora Alfonsa
Hoffamanna zawiązało się Koło Elektrotechników Polskich).

2. Jutro, w piątek 20 listopada:

- o godzinie 10.30 w siedzibie Wyższej Szkoły Kultury Społecznej i Medialnej przy ul. Droga
Starotoruńska 3 rozpocznie się Międzynarodowy Kongres „Katolicy i sztuka – szanse i
zagrożenia”. Kongres potrwa do soboty, 21 listopada.
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-  o godzinie 12.00 w Dworze Artusa zostaną wręczone odznaczenia państwowe działaczom
opozycji  niepodległościowej  z  lat  1981-1989,  organizatorem  wydarzenia  jest  Instytut
Pamięci Narodowej,

- o godzinie 14.00 w Ratuszu Staromiejskim odbędzie się miejska uroczystość z okazji Dnia Pracownika
Socjalnego.

- o godzinie 18.00 w Teatrze Baj Pomorski zaplanowano uroczyste otwarcie jubileuszowych
30.  Toruńskich  Spotkań  Teatrów  Jednego  Aktora.  Festiwal  potrwa  do  niedzieli,  22
listopada.

3. W piątek  i  sobotę,  20  i  21  listopada  w Akademickim Centrum Kultury i Sztuki  „Od
Nowa”  zorganizowana  zostanie  26.  edycja  festiwalu  Toruń  Blues  Meeting.  Początek
koncertów – godzina 19.00.

4. W  sobotę,  21  listopada  w  Dworze  Artusa  o  godzinie  18.00 odbędzie  się  Koncert
Charytatywny  z  udziałem  Toruńskiej  Orkiestry  Symfonicznej,  organizowany  przez
Fundację na Rzecz Hematologii oraz Stowarzyszenie Chorych na Białaczkę.

5. Od poniedziałku 23 listopada do niedzieli  29 listopada potrwa XXI Toruński Festiwal
Książki.  W programie Festiwalu zaplanowano m.in.  spotkanie z Stefanem Chwinem –
Laureatem Nagrody Miast Partnerskich Torunia i Getyngi z tego roku (poniedziałek, 23
listopada godzina 19.00 Dwór Artusa).

W ramach Festiwalu, w piątek 27 listopada  o godzinie 19.00 w Dworze Artusa nastąpi
rozstrzygnięcie konkursu poetyckiego „O liść konwalii” im. Zbigniewa Herberta.

Szczegółowy program Festiwalu dostępny jest na miejskich stronach internetowych.

6. We wtorek, 24 listopada o godzinie 17.00 w Ratuszu Staromiejskim zaplanowano Forum
Ekspansji Małych i Średnich Przedsiębiorstw, podczas którego nastąpi wręczenie nagród
w konkursach:  „Lider  Innowacji  Pomorza  i  Kujaw”  oraz  „Lider  Eksportu  Pomorza  i
Kujaw”.

7. W piątek, 27 listopada o godzinie 11.00 na lodowisku Tor-Tor Caritas Diecezji Toruńskiej
zainauguruje Wigilijne Dzieło Pomocy Dzieciom.

8. Także w piątek, 27 listopada  o godzinie 18.00 w Międzynarodowym Centrum Spotkań
Młodzieży  przy  ul.  Łokietka  3  Klub  Sportowy  Pomorzanin  Toruń  obchodzić  będzie
jubileusz 80-lecia działalności.

9. W niedzielę i poniedziałek, 29 i 30 listopada  w godzinach od 10.00 do 19.00 Centrum
Kulturalno-Kongresowe „Jordanki” zaprasza na „Dni otwarte”,  podczas których będzie
możliwość obejrzenia pomieszczeń Centrum, połączona z pokazem światło - dźwięk oraz
próbami zespołów.

10. W niedzielę, 29 listopada  o godzinie 19.00 w Hotelu „Filmar” podczas uroczystej gali
lekkiej atletyki wręczony zostanie  Laur Królowej Sportu - nagroda przyznawana przez
środowiska lekkoatletyczne za promocję sportu oraz  Złote  Kolce – nagroda Polskiego
Związku Lekkiej Atletyki i Przeglądu Sportowego dla zawodników, trenerów i działaczy.

11. W  poniedziałek,  30  listopada  o  godzinie  18.00 w  Dworze  Artusa nastąpi  oficjalne
otwarcie VIII Międzynarodowego Festiwalu Fotografii  Przyrodniczej  „Sztuka Natury”.
Festiwal potrwa do niedzieli, 6 grudnia.

12. W dniach od 1 do 4 grudnia w Hali Sportowo-Widowiskowej odbędą się 21. Mistrzostwa
Polski Strażaków w piłce nożnej halowej.
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13. W czwartek, 3 grudnia o godzinie 11.00 w siedzibie Spółki Geofizyka Toruń  odbędzie się
gala barbórkowa.

14. Także w czwartek, 3 grudnia  o godzinie 17.00 w siedzibie Ogniska Pracy Pozaszkolnej
„Dom Harcerza” przy Rynku Staromiejskim 7 nastąpi wręczenie stypendiów studentom,
przyznanych w ramach „Miejskiego programu stypendialnego”.

15. W piątek, 4 grudnia  o godzinie 13.00 na Rynku Staromiejskim odbędzie się uroczysty
apel z okazji Święta Centrum Szkolenia Artylerii i Uzbrojenia.

16. W sobotę,  5 grudnia  o godzinie 15.00 w Hali  Sportowo-Widowiskowej rozpoczną się
uroczystości związane z 24. rocznicą powstania Radia Maryja.

17. W sobotę i niedzielę, 5 i 6 grudnia w ramach „Dni otwartych” w Centrum Kulturalno-
Kongresowym „Jordanki” odbędą się następujące wydarzenia:

-  w  sobotę  o  godzinie  18.00 rozpocznie  się  Art  Prog  Toruń  Festiwal,  podczas  którego
wystąpią zespoły: Riverside, Art of Illusion oraz Materia,

- w niedzielę od godzinie 14.00 zaplanowano rodzinny festiwal muzyczny LuxFest 2015. W
programie przewidziano koncerty zespołów: LuxTorpeda, Lao Che, Grubson, Pięć Dwa,
Arka Noego, Moove oraz warsztaty artystyczne i muzyczne dla dzieci i młodzieży.

18. W niedzielę, 6 grudnia o godzinie 11.00 na Rynku Staromiejskim odbędzie się start XIII
Półmaratonu Świętych Mikołajów. Zakończenie Półmaratonu zaplanowane jest o godzinie
13.30 w Hali Sportowo-Widowiskowej.

19. W środę, 9 grudnia o godzinie 19.00 w Centrum Kulturalno-Kongresowym „Jordanki”, w
ramach „Dni otwartych” Centrum, odbędzie się benefis Alicji Majewskiej i Włodzimierza
Korcza.

20. W czwartek, 10 grudnia o godzinie 13.30 na poligonie przy ul. gen. W. Andersa (Wzgórze
SYPKA) zaplanowano centralne obchody Święta Wojsk Rakietowych i Artylerii.

Następnego dnia, w piątek 11 grudnia o godzinie 12.00, w ramach obchodów centralnych
Święta Wojsk Rakietowych i Artylerii odbędzie się uroczysty apel i odsłonięcie Pomnika
Artylerzysty, w nowej lokalizacji na placu Towarzystwa Miłośników Torunia.

21. Również  w  czwartek,  10  grudnia  o  godzinie  18.00 w  Międzynarodowym  Centrum
Spotkań Młodzieży przy ul. Łokieta 3 zaplanowano galę „Mecenasa Toruńskiego Sportu”
– spotkanie Prezydenta Miasta ze sponsorami toruńskiego sportu.

22. Od piątku, 11 grudnia na Rynku Staromiejskim spółka miejska Targi Toruńskie organizuje
Jarmark Bożonarodzeniowy, który potrwa do środy, 23 grudnia.

23. W sobotę, 12 grudnia o godzinie 17.00 odbędzie się uroczystość związana z oficjalnym
otwarciem Centrum Kulturalno-Kongresowego  „Jordanki”  W programie,  poza  częścią
oficjalną,  zaplanowano koncert  inauguracyjny Toruńskiej  Orkiestry Symfonicznej  – IX
symfonię d-moll op. 25 Ludwika van Beethovena oraz specjalny utwór kompozytora z
Torunia Pana Piotra Mossa.

Program koncertów  w  Centrum Kulturalno-Kongresowym „Jordanki”  przed  kolejnym
posiedzeniem Rady Miasta Torunia (17 grudnia) przedstawia się następująco (koncerty
płatne):

- w poniedziałek, 14 grudnia o godzinie 20.00 wystąpi Goran Bregovic,

- we wtorek, 15 grudnia o godzinie 19.00 zaplanowano koncert Lisy Stansfield,

- w środę, 16 grudnia o godzinie 19.00 wystąpi polski zespół Hey.
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V. Przyjęcie porządku obrad: bez zmian.

VI.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  zasad  ustalania  i  rozliczania  dotacji
celowej dla niepublicznych podmiotów prowadzących żłobki na obszarze Gminy Miasta
Toruń – DRUK NR 232 – I i II CZYTANIE.

p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 1.

I i II czytanie

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 232. Wynik głosowania: 20 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 186/15).

VII.   Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wysokości dotacji celowej dla
niepublicznych podmiotów prowadzących żłobki na obszarze Gminy Miasta Toruń na
rok 2016 – DRUK NR 230 – I i II CZYTANIE.

p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP– zał. nr 2.

I i II czytanie

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 230. Wynik głosowania: 20 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 187/15).

VIII.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  przyjęcia  Gminnego  Programu
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Innych Uzależnień na rok
2016 – DRUK NR 233.

p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 3.

Pytania:
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p. M. Cichowicz – wskazał, że dobrą rekomendacją do programu byłoby ograniczenie liczby
punktów sprzedających alkohol podczas imprez masowych. W ubr. był organizowany festyn
na bulwarach dla dzieci. Okazywało się, ze w czasie festynu można było kupić piwo i colę.
Czy przyjmowany program mógłby zawierać zapisy ograniczające takie rzeczy ?

p.  I.  Miłoszewska –  odpowiedziała,  że program  zawiera  kierunki  działań  związane  z
rozdysponowaniem  środków  związanych  ze  sprzedażą  alkoholu.  Pieniądze  mogą  być
wydawane na działania profilaktyczne przeciwdziałania alkoholizmowi i narkomanii. Kwestia
ograniczania sprzedaży alkoholu na imprezach dotyczy innej uchwały.

Dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 233. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 188/15).

IX.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  zmieniającej  uchwałę  w  sprawie  określenia
przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest GMT oraz
warunków i zasad korzystania z tych obiektów – DRUK NR 244 – I i II CZYTANIE.

p. M. Kowallek –  przedstawił projekt uchwały.

Opinie:

KGK, ISiG – zał. nr 11.

I i II czytanie

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 244. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 189/15).

X. Rozpatrzenie projektu uchwały   zmieniającej uchwałę w sprawie   przyznania w roku
2015  dotacji  na  prace  konserwatorskie,  restauratorskie  i  roboty  budowlane  przy
zabytkach wpisanych do rejestru zabytków – DRUK NR 235.

p. S. Szczerbiński –  przedstawił projekt uchwały z autopoprawką.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 12.

Pytania:

p. M. Frąckiewicz – zapytał, ile będzie wynosiła procentowo dotacja miejska ? 
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p. S. Szczerbiński – odpowiedział, że dla p. Mariana Lipińskiego z ul. Żeglarskiej 22 będzie
wynosiła... 

p. M. Frąckiewicz – przerwał i zapytał o prowincję św. Franciszka z Asyżu.

p. S. Szczerbiński – odpowiedział, że będzie 74% i będą to 3 stacje drogi krzyżowej, a Dla
Opatrzności Bożej udział gminy będzie 55%.

p. M. Frąckiewicz – nie można odtworzyć wypowiedzi.

p. S. Szczerbiński – odpowiedział, że umowy tamtych beneficjantów są podpisywane w tym
tygodniu w urzędzie marszałkowskim 

p. M. Frąckiewicz – nie można odtworzyć wypowiedzi.

p. S. Szczerbiński – odpowiedział, że przyjęto cały zakres prac, w tym finansowanych przez
urząd marszałkowski. Odbiór prac może nastąpić po połowie grudnia. 

p. M. Cichowicz – zapytał, czy Franciszkanie wystąpili, bo brakuje im 15 tys. zł ?

p. S. Szczerbiński –  odpowiedział, że nie. Uchwała obejmowała zakres prac 5 stacji drogi
krzyżowej. Był montaż finansowy z dotacji z miasta, wojewódzkiego konserwatora i urzędu
marszałkowskiego.  Z  uwagi  na  przedłużającą  się  dotację  z  urzędu  marszałkowskiego  nie
może być rozliczone zadanie i dlatego proszą o zmniejszenie zakresu prac i pozostawienie
tego samego udziału, a prace zostaną wykonane i odebrane w późniejszym terminie. 

p. J. Beszczyński – zapytał, czy właściciele obiektów zabytkowych mają możliwość złożenia
w inny sposób wniosków o wsparcie dla remontów obiektów niż poprzez dotacje ?

p. S. Szczerbiński –odpowiedział, że ustawa o ochronie zabytków przewiduje dotacje tylko
na prace w obiektach zabytkowych indywidualnie wpisanych do rejestru zabytków 

p. M. Cichowicz – zapytał, czy umowa obejmowała renowację 5 stacji drogi krzyżowej ?

p.  S.  Szczerbiński –  odpowiedział,  że  tak.  Musi  być  wykonane  5  stacji  w  100%,  żeby
nastąpiło rozliczenie dotacji przez gminę. Z uwagi na brak możliwości odbioru 2 stacji, więc
nie może być wykonane całe zadanie. W tym wypadku przepadłaby dotacja udzielona przez
gminę. 

p. M. Frąckiewicz – zapytał, na jakiej podstawie jest zwiększana dotacja ?

p.  S.  Szczerbiński –  odpowiedział,  że  jest  zwiększane  10%  dla  beneficjentów,  którzy
wnioskowali  o  wyższą  kwotę,  a  otrzymali  niższą  w  pierwszym  rozdaniu,  a  dotacja  nie
przekraczała 50%.

p. M. Frąckiewicz – zapytał, na jakiej podstawie konserwator zwiększył kwotę?

p. S. Szczerbiński – odpowiedział, że to jest wyjaśnione w autopoprawce.

Dyskusji nie było.  

9



GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 235 z autopoprawką. Wynik głosowania: 20 – 0 – 1. Uchwała
została podjęta (uchwała nr 190/15).

XI.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  zmieniającej  uchwałę  w  sprawie  określenia
szczegółowych  zasad,  trybu  przyznawania  i  pozbawiania  oraz  rodzajów  i  wysokości
stypendiów sportowych, nagród i wyróżnień za osiągnięte wyniki sportowe – DRUK NR
236 – I i II CZYTANIE.

p. M. Soczyńska –  przedstawiła projekt uchwały.

Opinie:

KOSiT – zał. nr 13.

I czytanie

Pytania:

p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy jest wykładnia odpowiedniego urzędu skarbowego ?

p. M. Soczyńska –  odpowiedziała, że kluby sportowe wystąpiły do kancelarii prawnych o
interpretację prawną. Chodzi głównie o ryzyko podatkowe, którym klub może być obciążony.
Taka opinia  jest.  W br.  zaistniała  sytuacja,  że jeden z  klubów zatrudniał  znacznie  więcej
zawodników,  ponieważ  zawodnicy  dążą  do  optymalizacji  podatkowej  i  dla  nich  to  jest
korzystne, dla klubu również. 

p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy jest wykładnia odpowiedniego urzędu skarbowego ?

p.  M.  Soczyńska –  odpowiedziała,  że  takiej  wykładni  wydział  nie  posiada,  ale  ustawa
wprowadziła kwalifikując przychody ze sportu do działalności gospodarczej i to wprowadziło
następstwa, z którymi kluby borykają się obecnie. 

p. J. Beszczyński – wskazał, że można zdać pytanie do Krajowej Izby Podatkowej i wtedy
otrzyma się odpowiedź. Czy wydział ma jakieś możliwości, aby sprawdzać stypendystów pod
kątem należytego przygotowywania się do zawodów sportowych ?

p. M. Soczyńska – odpowiedziała, że takie narzędzia przewiduje uchwała. Proces szkolenia
stypendysty musi być monitorowany i kluby są zobowiązane do przedstawienia do wydziału
sportu o prowadzonym szkoleniu przez zawodnika. Wydział jest na bieżąco informowany o
procesie szkolenia zawodnika.

Dyskusji nie było.

II czytanie

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:
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Uchwała według druku nr 236. Wynik głosowania: 20 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 191/15).

XII. Rozpatrzenie projektu uchwały    w sprawie    przystąpienia Gminy Miasta Toruń do
Stowarzyszenia Lokalna Grupa Działania „Dla Miasta Torunia” – DRUK NR 243.

p. P. Piotrowicz –  przedstawił projekt uchwały.

Opinie:

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 14.

Pytania:

p. J. Beszczyński – złożył wniosek formalny o przerwę po głosowaniu.

p. M. Cichowicz – zapytał, czy statut został przyjęty ?

p. P. Piotrowicz –  odpowiedział, że nie bo może być przyjęty na zebraniu założycielskim
członków. Takie zebranie nie może odbyć się bez uchwały rady gminy. To jest projekt statutu
i został poddany pewnym modyfikacji przez stronę miejską w celu zagwarantowania równego
udziału wszystkim podmiotom. Statut będzie przyjmowany na zebraniu założycielskim.

p.  M.  Cichowicz –  zapytał,  czy w przypadku zmiany statutu  nie  trzeba  będzie  zmieniać
uchwały ?

p. P. Piotrowicz – odpowiedział, że jeśli merytorycznie statut będzie zmieniony, to wówczas
merytorycznie trzeba będzie wywołać nową uchwałę. Jeśli będzie to zmiana lub poprawka
językowa, to nie będzie takiej konieczności ?

p. M. Frąckiewicz – zapytał, kto i kiedy opracuje lokalną strategię rozwoju ?

p.  P.  Piotrowicz –  odpowiedział,  że  strategia  będzie  opracowana  przez  organizację
pozarządową,  bo  tylko  takie  mogą  opracowywać  strategie.  To opracuje  Toruński  Instytut
Rozwoju  Inicjatyw  Społecznych.  Ona  została  wyłoniona  przez  prezydenta  w  naborze
otwartym. Został złożony wniosek o wsparcie przygotowawcze do marszałka województwa,
który  będzie  finansował  tworzenie  strategii.  W grudniu  zostanie  rozstrzygnięty  konkurs.
Termin złożenia strategii to 29.07.2016 r. Dokument będzie tworzony w szerokiej procedurze
partycypacyjnej z udziałem zarówno członków LGD i mieszkańców objętych programem. 

p.  M.  Frąckiewicz –  zapytał,  czy  wśród  organizacji  zgłosiły  się  takie,  które  miały
doświadczenie w tym względzie ? 

p. P. Piotrowicz – odpowiedział, że zgłosiły się 2 organizację. Oprócz wspomnianej to była
jeszcze  grupa  organizacji  reprezentowana  przez  kujawsko  –  pomorską  grupę  organizacji
pozarządowych. Zgłoszenia były oceniane wg  kryteriów; 1 to doświadczenie organizacji w
tworzeniu  dokumentów  o  charakterze  strategii  działania  –  obydwa  zgłoszenia  zostały
ocenione bardzo nisko, odpowiednio 0 i po 1 pkt na 6, 2 kryterium to doświadczenie osób,
które zostały wskazane do pracy przy LSR – pierwsza organizacja wskazała większą liczbę
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osób,  która  praktycznie  tworzyły lokalne  strategie  dla  gmin,  stąd  prezydent  uznał,  że  tej
organizacji powierzy przygotowanie strategii. 

p. M. Olszta – Bloch – zapytała, czy organizacja brała udział przy pracach nad statutem ? 

p. P. Piotrowicz – odpowiedział, że tak. Jest jest ona na liście organizacji, które zgłosiły się
do LGD. 

p.  M.  Cichowicz –  zapytał,  czy  nie  będzie  tak,  że  będzie  dyktat  ze  strony  gminy,  że
organizacja może powstać wyłącznie na zaproponowanych warunkach ze strony gminy, bo
został zaakceptowany statut ? 

p.  P.  Piotrowicz –  odpowiedział,  że  dokument  statutu  był  wypracowany  w  procedurze
partycypacyjnej poprzez uczestników. W końcowej fazie pewne zapisy związane ze sposobem
funkcjonowania władz zostały poprzez gminę zmienione. Co do idei nie ma zmian. W opinii
gminy każda ze stron powinna mieć tyle samo członków w poszczególnych władzach. Takie
rozwiązanie jest dobre, bo nikt nie będzie mógł się zmówić, żeby mieć przewagę. Sytuacja
jest  specyficzna,  bo  najpierw  musi  być  uchwała  o  przystąpieniu,  a  potem  dopiero  jest
przyjęcie na zebraniu założycielskim statutu.

p. M. Cichowicz – zapytał, jaki zapis został zmieniony, a jak to wyglądało wcześniej ?

p.  P.  Piotrowicz –  odpowiedział,  że  statut  przewidywał  4-8  członków  w  zarządzie.
Zaproponowano, że członków będzie 4 lub 8. Jeśli 4 to po 1 każdej ze stron. Jeśli któraś ze
stron wystawi tylko 1 kandydata,  a pozostałe po 2,  to tak będzie.  Podobnie jest  w radzie
programowej.

p. M. Czyżniewski –  ogłosił 10 min. przerwy.

Po przerwie.

Dyskusja:

p. M. Frąckiewicz – nie można odtworzyć wypowiedzi.

p.  P.  Gulewski –  wyraził  zadowolenie  z  utworzenia  LGD-u.  Ustawa  umożliwiła  po  raz
pierwszy w historii  samorządu tworzenie  na  terenie  gmin miejskich,  bo dotąd  było  to  w
gminach wiejskich. To daje pole możliwości absorpcji pieniędzy z nowych źródeł. Dobrze
byłoby,  żeby na terenie  miasta  funkcjonowało kilka LGD-ów, bo charakter  problemów w
poszczególnych osiedlach jest inny. Dobrze, że nastąpiła finalizacja tego procesu.  (nie można
odtworzyć dalszej części wypowiedzi).

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 243. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 192/15).

XIII. Rozpatrzenie projektu uchwały   w sprawie   nieruchomości zabudowanej położonej
przy ul. Słowackiego 123 w Toruniu – DRUK NR 223.
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XIV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży nieruchomości położonych w
Toruniu przy ul. Złotej 19/21 i ul. Zielonej 18 – DRUK NR 245.

XV.  Rozpatrzenie  projektu  uchwały  w  sprawie  nieodpłatnego  nabycia  przez  Gminę
Miasta Toruń prawa użytkowania wieczystego gruntów i własności budowli, położonych
w Toruniu przy ul. Kaliskiego – DRUK NR 246.

p. W. Krawiec –  przedstawił projekty uchwał.

Opinie:

KGK, ISiG – zał. nr 15.

Pytań i dyskusji nie było.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 223. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 193/15).

Uchwała według druku nr 245. Wynik głosowania: 19 –  0 –  0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 194/15).

Uchwała według druku nr 246. Wynik głosowania: 19 – 0  –  0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 195/15).

XVI. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia liczby
punktów sprzedaży  napojów  alkoholowych  zawierających  powyżej  4,5% alkoholu  (z
wyjątkiem  piwa),  przeznaczonych  do  spożycia  poza  miejscem  sprzedaży  oraz  zasad
usytuowania  miejsc  sprzedaży  napojów  alkoholowych  na  terenie  miasta  Torunia   –
DRUK NR 211 – II CZYTANIE.

p. M. Czyżniewski –  przedstawił projekt uchwały.

II czytanie

Pytania:

p.  M.  Cichowicz –  zapytał,  ile  obecnie  jest  rozdysponowanych  koncesji  ?  Ile  nie  jest
zrealizowanych ?

p. K. Kisielewski – odpowiedział, że są rozdysponowane 123 zezwolenia, ponieważ 2 punkty
zwolniły się. Prowadzony jest nabór, wpłynęło 12 wniosków. 

p.  M.  Cichowicz –  zapytał,  czy  wiadomo,  jak  wyglądają  sprawy  odwoławcze  i  czy
uprawomocniły się wyroki sądów ? 

p.  K.  Kisielewski –  odpowiedział,  że  wydział  nie  otrzymuje nieprawomocnych wyroków
sądów. Jeśli  kolegium odwoławcze utrzymuje decyzję w mocy, to zgodnie z Kpa decyzja
podlega wykonaniu. Przedsiębiorcy mogą korzystać z zezwoleń. Jeśli wpłynie skarga, to sąd
ją rozpatruje. Jeśli wyda wyrok i wpłynie skarga kasacyjna, to wyrok nie trafia do wydziału.
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Sprawa jest w NSA, wyrok otrzymują strony. Są takie przypadki, że sąd pisze w sentencji, że
zaskarżona decyzja nie podlega wykonaniu i wówczas, gdy wyrok jest nieprawomocny, to
okazuje się, że przedsiębiorcy nie powinni korzystać z zezwoleń, bo decyzja kolegium nie
podlega wykonaniu zdaniem sądu. Jest zatem decyzja miasta i odwołania, nie ma decyzji,
która utrzymałaby w mocy decyzję miasta.  W związku z tym przedsiębiorcy nie powinni
korzystać z zezwoleń. 

p. M. Cichowicz – zapytał, czy przyznanie 2 dodatkowych koncesji ma szansę na realizację ?
Czy też może być tak, że nie, bo zostaną zaskarżone decyzje ? 

p. K. Kisielewski – odpowiedział,  że w br. wydano decyzje, gdzie udzielono 7 zezwoleń.
SKO w Toruniu utrzymało w mocy decyzję, przedsiębiorcy mogą korzystać  z zezwoleń, a w
poniedziałek wpłynęło do wydziału pismo z SKO, że wpłynęła skarga. Dokumenty zostały
przesłane  i  będzie  to  rozpatrywał  sąd  administracyjny.  Przedsiębiorcy  mogą  korzystać  z
zezwoleń.  Być może będzie  też  tak,  że  zostaną  rozdysponowane 2  zezwolenia,  kolegium
utrzyma w mocy decyzję i być może wpłynie skarga. 

p. J. Beszczyński – poprosił o 5 min. przerwy dla klubu radnych Czas Gospodarzy.

p. M. Czyżniewski – ogłosił przerwę.

Po przerwie.

Dyskusja:

p.  M.  Cichowicz –  stwierdził,  że  nie  ma  wątpliwości,  że  zostanie  przyjęta  omawiana
uchwała, która zwiększy ilość podmiotów, które otrzymają koncesję. W Toruniu są dziwne
sytuacje, np. jeden z producentów, który jest znany w kraju, nie może sprzedawać detalicznie
alkoholu  na  terenie  zakładu.  Powstają  sklepy  wielkopowierzchniowe  i  pewnie  dzięki  tej
uchwale będzie można w nich kupować mocne alkohole. Odniósł się do istoty myślenia o
bieżącej  kadencji  RMT.  Rada  miasta  ma  dosyć  ograniczone  kompetencje  w stosunku do
władzy prezydenta z pozycji bezpośredniego wyboru i zapisów ustawowych. Szkoda, że przy
okazji tej uchwały i propozycji wielogodzinna praca radnych, która wypracowała stanowisko
o  podniesienie  o  50  liczby  punktów  sprzedaży  alkoholu,  propozycja  została  zmieniona.
Szkoda,  że  decyzja  została  zmieniona  na  wniosek  prezydenta,  bo  to  nie  powinno  mieć
miejsca. Na wniosek z - cy prezydenta A. Rakowicza spotkała się dodatkowo komisja, żeby
15 min. przed sesją zmienić liczbę 50 na 2, co było propozycją stanowiska.

p. M. Frąckiewicz – zaprotestował przeciwko tej wypowiedzi. Komisja raz przyjmuje jedno
stanowisko,  a  po  kolejnej  dyskusji  przyjmuje  inne.  To  nie  prezydent  zaproponował  2,  a
komisja. Przyznał, że nie jest za limitowaniem punktów sprzedaży alkoholu. Trzeba jednak
zaakceptować to, co jest możliwe do zaakceptowania. Nie ma co się buntować przeciwko
woli większości, bo taka jest jej wola. 

p.  M.  Cichowicz –  ad  vocem.  Problem  jest  taki,  że  gdyby  rzeczywiście  pojawiła  się
jakakolwiek  dyskusja  na  dodatkowym  posiedzeniu,  to  racja.  Natomiast  dyskusja
merytoryczna nie odbyła się żadna. Był zbyt mało czasu. Chodziło, żeby komisja wskazała
zupełnie coś innego. Każdy ma świadomość siły demokracji.  Gdyby komisja rekomendowała
jakieś  rozwiązanie,  a  politycznie  kluby  w  dyskusji  z  prezydentem  doszłyby  do  innego
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wniosku, to wniosek byłby przegłosowany.  Problem jest  w tym, że komisja wyraża wolę,
która jest oczekiwana. 

p.  M.  Rzymyszkiewicz –  odniósł  się  do  wypowiedzi  poprzednika.  Pierwsze  stanowisko
komisji mówiło, że dostrzegana jest potrzeba zwiększania ilości punktów sprzedaży alkoholu
o 50 punktów. Nie jest to równoznaczne z natychmiastowym zwiększeniem liczby punktów.
Dostrzegania potrzeby to jedno, ale są ograniczenia i wytyczne różnych organizacji. Należy
pewne sprawy rozłożyć w czasie.
Dodatkowe posiedzenie komisji zostało zwołane, ponieważ 3 członków złożyło taki wniosek.
Podczas ostatniego posiedzenia miała miejsce dyskusja i jest sporządzony protokół. Mówienie
o braku dyskusji  jest mijaniem się z prawdą. Czym innym jest  meritum sprawy. Potrzeby
toruńskich przedsiębiorców są większe niż obecna propozycja. Podczas posiedzenia komisji
zwrócono uwagę na dostępność alkoholu w Toruniu. Jest ponad 300 punktów, gdzie można
kupić  alkohol.  Piwo,  które  ma  nawet  10% i  jest  tanie  w  dyskontach,  jest  bardzo  często
wybieranym trunkiem. Powoduje takie same negatywne skutki, jak mocne alkohole. 
W  obliczu  dążenia  do  porozumienia,  jeśli  jest  możliwość  zwiększenia  liczby  punktów
sprzedaży alkoholu, to należy uchwałę poprzeć. Lepiej wykonać krok w dobrym kierunku, niż
stać twardo na swoich pozycjach. 

p. M. Cichowicz – wskazał, że chodziło mu o merytoryczną dyskusję i argumenty „za” i
„przeciw”. Jeśli ktoś odebrał wypowiedź, że nie było dyskusji, to takiej sytuacji na komisji
nie było. Przedstawiciel prezydenta zainicjował to spotkanie, niezależnie, kto się dopisał, a
przewodniczący miał obowiązek zwołać komisję na wniosek 3 członków. 

p.  M.  Jakubaszek –  wskazał,  że  nie  po  raz  pierwszy słyszy  słowa,  że  rada  miasta  jest
ubezwłasnowolniona. Takie słowa mogą osobiście innych radnych dotykać, bo podejmując
decyzje kierują się przede wszystkim dobrem mieszkańców i miasta. 
Takie sformułowanie kierowane w stosunku do radnych ze strony innego radnego w jakimś
stopniu dyskredytuje radę, a nie powinno tak być. Trudno znajdować później kompromis w
innych  sprawach,  a  istotą  funkcjonowania  rady  jest  szukanie  dobrych  rozwiązań  i
kompromisów.  Dyskusje  są  prowadzone  z  radnymi,  mieszkańcami  i  innymi.  Chodzi  o
poznanie opinii. Zarzut odnośnie braku dyskusji jest nietrafiony.
Przyznał,  że  jego środowisko polityczne  słyszało  wiele  opinii,  żeby nie  zwiększać  liczby
punktów  sprzedaży  alkoholu,  ponieważ  ilość  tych  punktów  w  ubr.  została  zwiększona
radykalnie.  Został  wypracowany  dobry  kompromis,  który  funkcjonowała  w  poprzednich
kadencjach rady miasta i wyraził nadzieję, że uzyska akceptację rady miasta.

p.  M.  Frąckiewicz –  zwrócił  uwagę,  że  radny  M.  Cichowicz  ma  możliwość  zgłoszenia
poprawki, która zostanie poddana pod głosowanie. Zadeklarował, że w rozsądnych granicach
poprawkę poprze. Zapewnił, że poprze omawiany projekt uchwały. 

p. M. Cichowicz – zapewnił, że przygotował taką poprawkę, ale po analizie, stwierdził, że
demokracja jest wolą większości. Wiadomo, jak będzie wyglądało rozstrzygnięcie. Przyznał,
że  jego  wystąpienia  są  emocjonalne,  ale  zawsze  przyświeca  mu  idea  dobra  miasta  i
mieszkańców. Emocje są dobrą rzeczą i warto je okazywać.
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Skoro powołano doraźną komisją, która nie miała żadnych politycznych instrukcji, to problem
jest ten sam. Skro dano radnym możliwość wypracowania decyzji, to po danej rekomendacji
mogła być taka jak obecnie lub z inną wartością liczbową. 
Nie zgodził się z takim działaniem, że nawet z doraźnej komisji nie może wyjść inny głos niż
głos polityczny.

p. J. Beszczyński – przywołał przykład Poznania, gdzie są większe limity. Tam nie można
poradzić sobie  z  lokalami  na starówce.  nawet  jeśli  uda się  zabrać koncesję,  to  zaraz jest
rejestrowany inny podmiot, który otrzymuje koncesję. Wyjaśnił, że radny Czasu Gospodarzy
głosował  w  komisji  za  zwiększeniem  liczy  punktów  sprzedaży  o  50,  ale  był  to  wynik
nieporozumienia.

p. M. Cichowicz – powiedział, że przedmówca ma rację, bo problem dotyka wiele miast w
zakresie  spożywania  alkoholu  w  obiektach  gastronomicznych.  W trakcie  komisji  z  –  ca
prezydenta  A.  Rakowicz  mówił,  że  to  jest  najlepszy  sposób  spożywania  i  to  będzie
preferowane. Lepiej spożywać w lokalach niż w domu. Być może trzeba podjąć dyskusję i
realizować  aktywną  politykę  wobec  Starówki  i  Bydgoskiego  Przedmieścia,  gdzie  młodzi
ludzie chodzą pod wpływem alkoholu i zakłócają ład i porządek.

p. J. Beszczyński – nie można odtworzyć wypowiedzi.

GŁOSOWANIE:

Uchwała według druku nr 211. Wynik głosowania: 18 –  2 –  0. Uchwała została podjęta
(uchwała nr 196/15).

Oświadczenie

p. M. Cichowicz – wyjaśnił, że z radną S. Kowalską uzgodnił, że nie będzie popierał projektu
uchwały,  który  nie  rozwiązuje  problemu,  mając  świadomość,  że  rada  przyjmie  projekt
uchwały. 

p. M. Czyżniewski – ogłosił 25 min. przerwy.

Po przerwie.

XVII.   Rozpatrzenie projektów uchwał: 

- w  sprawie  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  miasta  Torunia  na  lata  2016-2040  –
DRUK NR 239 - I CZYTANIE.

- w sprawie budżetu miasta na rok 2016 – DRUK NR 240 – I CZYTANIE.

p.  M.  Flisykowska  -  Kacprowicz –  przedstawiła  projekty  uchwał  z  prezentacją
multimedialną.

I czytanie

Pytania:
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p. S. Kowalska – zapytała, jaki majątek gminy planowany jest do sprzedaży ?

p.  M.  Flisykowska  -  Kacprowicz –  odpowiedziała,  że  wykaz  zbycia  nieruchomości  do
sprzedaży jest na stronie miasta. Oferta jest na 100 mln zł.  To są grunty na tzw. JAR-ze  
i Abisynii, ale również nieruchomości zabudowane w mieście. Tegoroczny plan jest na 27 mln
zł i zostanie wykonany, więc podobnie ustalono przyszłoroczny. 

p. M. Cichowicz – zapytał, ile będzie kosztował kredyt, który zostanie zaciągnięty ? Czy to
będzie kredy z EBI ? 

p. M. Flisykowska - Kacprowicz – odpowiedziała, że przyszłoroczny kredyt na pokrycie
deficytu zostanie zaciągnięty w całości z EBI. Na przyszły rok bank otrzyma 60 mln zł i na
2017 rok też będzie można wykorzystać kolejne 60 mln zł. Oprocentowanie to 2.55% i kredyt
jest na 25 lat.

p. S. Kowalska – zapytała, czy proporcje w wydatkach zostaną zmienione w kierunku osób,
dzieci, które potrzebują warsztatów terapii zajęciowej, a które nie są w stanie walczyć same o
swoje potrzeby ? 

p. M. Flisykowska - Kacprowicz – odpowiedziała, że w inwestycjach tak jest, że największe
nakłady ponoszone są na budowę dróg, bo to są kosztowne inwestycje i są one dofinansowane
z  pieniędzy  UE.  Na  przyszły  rok  jest  zaplanowana  rozbudowa  DPS-u,  ale  nie  widać
możliwości dofinansowania, bo w programach krajowych i RPO na dziś nie ma finansowania
tego typu inwestycji. Inwestuje się tam, gdzie można pozyskać zewnętrzne środki. 
Wydatki na pomoc społeczną stanowią 20%, 40% to oświata, a w przyszłym roku jest ponad
2.5 mln zł na pobyt osób dorosłych w DPS-ach. Łącznie na ten cel zostanie wydane 16 mln zł.
Budżet jest  tak skonstruowany,  żeby nie  zapomnieć o wszystkich dziedzinach. Trzeba też
pamiętać o sporcie, bo to jest przeciwdziałanie późniejszym problemom społecznym. 
14-15 mln zł dla TIS-u to jest hala widowiskowo- sportowa. To jest na obsługę kredytu. Hala
udostępnia  swoje  pomieszczenia  po  niskich  kosztach  klubom sportowym,  żeby  młodzież
spędzała aktywnie czas.

p. S. Kruszkowski – nie można odtworzyć pytania.

p.  M.  Flisykowska  -  Kacprowicz –  odpowiedziała,  że  zmiany  w  podatkach  trzeba
wprowadzać rok wcześniej, więc nie ma obawy o przyszły rok. Zaplanowana ulga podatkowa
dotyczy przedsiębiorców,  którzy będą  wydawali  pieniądze  na  tworzenie  przyzakładowych
żłobków.  To  zostało  uwzględnione  w  prognozach.  Wpływy  z  PIT  -  u  zaplanowano  na
poziomie 107%, nominalnie mniej niż wzrost między latami 2014-15. 

p. P. Gulewski – nie można odtworzyć pytania.

p.  M.  Zaleski – odpowiedział,  że  pani  skarbnik  od  miesięcy  pracowała  nad  budżetem i
uwzględniała wszystko, o czym wiadomo na dzień złożenia radnym budżetu. 
O tym, co może być, nie można nawet próbować domyślać się. W związku z tym, aspektów z
expose premier  nie  uwzględniono w projekcie  budżetu.  Jeśli  do daty uchwalenia budżetu
pojawią się konkretne rozwiązania ustawowe lub rozporządzenia, to zostanie zaproponowana
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korekta  przed  II  czytaniem,  jeśli  to  będzie  wymagało  uruchomienia  środków  z  budżetu
miasta. 
Jest zapowiedź, że do rodzin będzie trafiało na dziecko po 500 zł. Należy domyślać się, że
państwo polskie skorzysta z systemu i będzie chciało, żeby te pieniądze były transferowane
przy  udziale  samorządów.  Tak  jest  ze  świadczeniami  rodzinnymi,  które  od  2005  r.  są
wykonywane  w  imieniu  państwa.  Należy  spodziewać  się,  że  wszystkie  pieniądze  na
świadczenia będą od państwa. Do tego powinna być określona kwota na obsługę tych zadań.
Tak dzieje się z dotychczas wykonywanymi świadczeniami. Jest zespół w MOPR, który to
obsługuje.  Na  zatrudnienie  osób  oraz  wyposażenie  w  niezbędne  narzędzia  pracy  jest
ekwiwalent  finansowy  z  budżetu.  Czasami  zdarzało  się  tak,  że  budżet  nie  nadążał  z
przekazywaniem środków. Przepisy mówią wyraźnie, że samorządowi nie wolno z budżetu
miasta finansować zobowiązań państwa. Wtedy ludzie byli zrozpaczeni, bo miasto nie mogło
zastąpić budżetu państwa w tym zakresie. 
Należy przypuszczać, że będzie podobnie z dodatkami dla dzieci. Państwo wyliczy środki dla
dzieci w mieście, określi % wartości z tej puli na obsługę i w transzach co miesiąc będzie
przekazywana 1/12 wyliczonej kwoty oraz pieniądze na obsługę dla ludzi i na sprzęt. 
Trudno wyobrazić sobie, żeby było inaczej, żeby te świadczenia były finansowane częściowo
przez państwo, bo prawo na to nie pozwala i że nie będzie pieniędzy na obsługę. Miasto może
obsługiwać te dodatki, ale odpłatnie, jak to robi od 10 lat. 
W budżecie  nie  ma  niczego,  co  polega  na  domniemaniu.  Poprosił,  aby zestawiając  nurt
informacyjny z pewnymi informacjami, drugi nurt z zapowiadanymi zmianami w kraju oraz
trzeci,  że  ruszą  pieniądze  UE,  założyć  z  góry,  że  budżet  będzie  zmieniany  na  zasadach
konieczności  wprowadzania  nowych  zadań  związanych  z  finansowaniem z  państwa  albo
związanych z pozyskiwanymi środkami UE. W budżecie miasta trzeba będzie pokazać, że są
pieniądze na konkretne inwestycje, jeśli będzie chciało się wygrać konkurs na pieniądze UE
albo bez konkursu otrzymać środki. Pewnie w marcu będą zmiany do budżetu, jeśli będą ku
temu przyczyny.  Zmiany będą spowodowane najmniej  czynnikami związanymi z sytuacją
Torunia, a więcej czynnikami zewnętrznymi.

Dyskusja:

p.  M.  Cichowicz –  wskazał,  że  po  prezentacji  rodzą  się  2  wątpliwości.  Pierwsza  to
planowany spadek sprzedaży biletów komunikacji miejskiej. Z drugiej strony wydawane są
ogromne  środki,  aby  komunikację  poprawić.  Rada  miasta  powinna  wesprzeć  działania
prezydenta, aby ten trend odwrócić, aby nowoczesne tramwaje zapełnić mieszkańcami.  Może
trzeba przeanalizować plan inwestycyjny dróg, bo im lepsze drogi są budowane, tym trudniej
napełnić komunikację publiczną.
Druga sprawa to brak środków zapisany na dalszy etap trasy średnicowej. Bardzo wiele zadań
ma  relatywnie  nie  duże  zapisy,  ale  konkretne.  Trudno  będzie  zrealizować  inwestycję  w
momencie  pojawienia  się  środków,  gdy  nie  ma  przygotowanej  dokumentacji.  Prezydent
mówił, że etap przygotowania inwestycji to często 3-4 lata, a realizacja 1-2 lata. 
Z  jednej  strony  słychać  zapewnienia,  że  rozbudowywany  szpital  wojewódzki  będzie
połączony przez trasę średnicową, natomiast można obawiać się, że szpital będzie połączony
przez ul. św. Józefa i ul. Długą.  
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p. M. Czyżniewski – skierował druki do II czytania.

XIX.     Interpelacje,  zapytania  i  wnioski  (zgodnie  z  §  36  Regulaminu  Rady  Miasta
Torunia).

1.  Interpelacje: 

przewodniczący  rady  M.  Czyżniewski –  poinformował,  że  wpłynęła  przed  sesją
interpelacja od radnego M. Cichowicza w sprawie rozbudowy głównego układu drogowego
w Toruniu.

2. Zapytania:  

przewodniczący rady M. Czyżniewski – odczytał zapytanie radnego W. Klabuna.  Zapytał o
przyszłości placu zabaw Przedszkola Miejskiego nr 14 w Toruniu, zlokalizowanego przy ul.
Inowrocławskiej 44.
„Otrzymałem rozbieżne informacje dotyczące przyszłości działek nr 286 i 287 obrębu nr 70,
na których znajduje się obecnie przedszkolny plac zabaw. W związku z potrzebą modernizacji
części  wyposażenia  placu  uzyskałem  informację,  że  będzie  on  przeniesiony  z  uwagi  na
planowane inwestycje  (prawdopodobne zbycie działki)  za budynek przedszkola.  Z drugiej
strony  pozyskałem  informację,  że  na  w/w  działkach  znajduje  się  przepompownia  wód
gruntowych, która uniemożliwia przeprowadzenie przy ul. Inowrocławskiej żadnej większej
inwestycji budowlanej.
Czy możliwa jest wymiana części wyposażenia na obecnym placu zabaw, czy też będzie to
odsunięte w czasie do momentu urządzenia nowego placu zabaw ?”.

Odpowiedź nie została udzielona przez prezydenta miasta.

radna S. Kowalska –

1. Proszę  o  wskazanie,  jakie  środki  finansowe  zostały  przekazane  klubowi  koszykówki
kobiet MMKS Katarzynki Toruń z funduszy Gminy Miasta Toruń w ciągu ostatnich 5 lat.

2. Czy przydzielone klubowi pieniądze mogą być wydane na dowolny cel?

3. Na jakich warunkach klub MMKS Katarzynki korzysta  z pomieszczeń hali  przy ulicy
Bema?

4. Proszę  o  potwierdzenie/zaprzeczenie  informacji  dotyczącej  likwidacji  źródełka  wody
pitnej zlokalizowanego przy ul. Bażyńskich 30/36 na terenie ZS nr 7. Jeżeli planowana
jest likwidacja ww., proszę o informacje, kiedy i z jakiego powodu?  

5. Kiedy i na jakich warunkach parafie Kościoła Rzymskokatolickiego otrzymały ziemię pod
budowę obiektów sakralnych z Urzędu Miasta (nie chodzi o ziemie na cmentarze)? Jakiej
powierzchni były to działki?

6. Proszę o informacje, jakie urząd ma plany co do budynków po szkole specjalnej SP nr 26
na ul. Kosynierów Kościuszkowskich i Buszczyńskich?
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7. Kto i na jakiej podstawie wyraził zgodę, aby teren zielony przed ZS nr 1 przy ul. Wojska
Polskiego 47a został wybetonowany i przekształcony w parking dla samochodów? 

8. Proszę o informacje, jakie GMT/MPO ponosi koszty związane ze sprzątaniem, obsługą
koszy z psimi odchodami?

9. Na jakim etapie są prace związane z modernizacją placu zabaw „Misiaczek” na Szosie
Lubickiej w Toruniu?

Odpowiedź nie została udzielona przez prezydenta miasta.

radny  M.  Cichowicz –  zapytał  o  planowaną  wycinkę  drzew  na  terenie  Szpitala
Wojewódzkiego na Bielanach:

1. Jaką kwotę musiałby zapłacić inwestor zgodnie z obowiązującymi stawkami za wycięcie
drzew w związku z rozbudową szpitala?

2. Na czyje konto wpłynęłyby te pieniądze?

3. Na co można byłoby wydać te pieniądze?

4. Czy istniała możliwość żądania zapłaty za wycinkę drzew?

5. Ile drzew będzie zasadzonych w ramach nasadzeń zastępczych?

6. Na jakim etapie jest wniosek o wybudowanie chodnika i doświetlenie ul. Pstrowskiego
od Idzikowskiego do Andersa?  W odpowiedzi,  którą  otrzymałem była informacja,  że
zadanie to może być zrealizowane do końca roku.

Odpowiedź nie została udzielona przez prezydenta miasta.

3. Wnioski: 

a) radna M. Olszta - Bloch – 1 wniosek,

b) radny M. Rzymyszkiewicz – 1 wniosek,

c) radna S. Kowalska – 5 wniosków.

XX. Informacje:

Prezydenta, Prezydenta, inne: nie było.

XXI. Zakończenie sesji.

p. M. Czyżniewski – zakończył XVII sesję Rady Miasta Torunia.

Protokół sporządził       Przewodniczący
/-/ Piotr Pyrek                           Rady Miasta Torunia

 /-/  Marcin Czyżniewski
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	V. Przyjęcie porządku obrad: bez zmian.

